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Meg-megújuló kezdeményezés, több mint egy évtizedes 
előkészítő és szervezőmunka eredményeként 2004. július 5-
én sor került a Létavértes – Székelyhíd közötti határátkelő 
ünnepélyes megnyitására. 
 
Sokan kétségbe vonták azon az esős június 5-én a 
miniszterelnök invitálását: „Találkozzunk egy hónap múlva, 
amikor reményeim szerint Adrian Nastase miniszterelnök úrral 
átadhatjuk az új román – magyar átkelőhelyet Létavértesen.” 
Az államhatártól Székelyhídig közel 7 kilométeres útszakasz 
alapja is lepusztult állapotban volt. A román kormány időközben 
átminősítette az átkelőhöz vezető utat, ezért nagyon komoly 
szélesítési és alapozási munkát kellett elvégezni. 
 

 
Június derekán közel félméteres szintkülönbséget rögzített a 
fényképezőgép a magyar oldalon meglévő és az épülő út között. 
 

 
Pár nappal később jól látható volt a gépek serény 
munkájának eredménye. 
 
Egyes becslések szerint 1500-2000 ember érkezett az 
avatóünnepségre. Bagamér, Kokad, Álmosd, Létavértes, Újléta, 
Pocsaj, Hosszúpályi, Székelyhíd, Bihardiószeg lakosai, 
meghívott vendégek gyűltek egybe a fellobogózott 
határátkelőnél. Nem egy idős korú ember érezte fontosnak, hogy 
családjával együtt tanúja legyen e fontos eseménynek, amikor 82 
év után megszűnik a lakattal lezárt sorompó, és hosszú kerülőút 
helyett eljuthatunk oda, amit eddig csak tekintetünk 
pásztázhatott. 

 
 
A miniszterelnök megérkezése után a közönség soraiban 
Romániából áttelepült létavértesiekkel váltott néhány szót. 
 

 

Elhangzott avatóbeszédek  
 

MEGNYITÓ 
 

Hölgyeim és Uraim! 
Kedves Vendégeink! 

 
 

Szeretettel köszöntöm a 
Létavértesi határátkelő 
megnyitására érkezett vala-
mennyi kedves vendégünket! 

 
 
Külön köszöntöm az átadásra megjelent Adrian Nastase urat, 
Románia miniszterelnökét. Köszöntöm dr. Medgyessy Péter urat, 
a Magyar Köztársaság miniszterelnökét. Ugyancsak köszöntöm 
Jacques Barrot urat, valamint Balázs Péter urat, az Európai 
Bizottság tagjait. 
Köszöntöm továbbá Gyurcsik Zoltán urat, a határ túloldalán lévő 
Székelyhíd, valamint Kiss Tibornét, Létavértes város 
polgármesterét. 
 

 
 
Köszöntöm továbbá meghívott magas rangú vendégeinket, 
valamint a megjelenteket. 
 
Felkérem dr. Medgyessy Péter miniszterelnök urat 
megnyitóbeszédének megtartására! 



 

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
 
Mindenféleképpen tekintettel kell legyünk arra, amit az európai 
választások üzentek a politikusoknak. Az európai polgárok 
számára érthető és vonzó célokat kell megfogalmazni, és ebből a 
szempontból úgy hiszem nagyon sok kézzel fogható eredmény 
az, ami meggyőzi Európa polgárait arról, hogy a jövő az 
egyértelmű és pozitív. 
 
Létavértes és Székelyhíd szép példa valóban arra, hogy lehet és
érdemes együttműködnünk.  
És hadd tegyem ehhez hozzá rögtön azt is, hogy itt olyan 
érezhető jelei vannak ennek az együttműködésnek, amit mutat 
az, hogy 100 kilométerrel rövidül meg a két helyiség közötti 
távolság. 
 
Ez szolgálja az állampolgárok érdekét, ez szolgálja az 
együttműködést, ez szolgálja a rokonok közötti kapcsolatokat. 
 

 
 
Azzal szeretném befejezni, az a tapasztalatom, hogy azok az 
országok sikeresek, és azok a nemzetek sikeresek, amelyek 
hisznek a saját képességeikben, hisznek a saját jövőjükben. 
Kívánom azt, hogy legyen derűs jövőjük magyaroknak és 
románoknak! 
 
És ha megengedik, még egy mondatot kiegészítésképpen. 
Legutóbb, amikor itt jártam nagy eső volt. És akkor azt 
mondtam: hát ne haragudjunk ezért, hiszen azért imádkoztunk, 
hogy májusban olyan eső legyen, ami bő termést hoz. Aztán 
megígértem azt is, hogy persze mivel telhetetlenek vagyunk, 
most pedig legyen napsütés. Íme itt van.  
 
És legyen ez a napsütés 
egyfajta szimbóluma 
annak, hogy a határnyitás 
egyúttal a két nép közötti 
együttműködést segíti, és 
egyszerűen az emberek, a 
családok életét 
könnyebbé teszi. 
 
Ez a határ most az 
Európai Unió határa. 
De a Biztos urakkal, 
Miniszterelnök 
kollégámmal együtt 
dolgozunk azon, hogy ez 
a határ rövid időn belül 
az Európai Unió belső 
határa legyen. 
 
Köszönöm, hogy 
meghallgattak! 
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Dr. Medgyessy Péter miniszterelnök 
 

Tisztelt Miniszterelnök Úr! 
Biztos Urak!  
Polgármester Asszony!  
Polgármester Úr! 
Hölgyeim és Uraim! 

 
Van szimbolikus jelentősége annak, 
hogy ezen a mai eseményen a két 
miniszterelnök mellett jelen van az 
Európai Unió két biztosa is. Mutatja 
azt, hogy Európa szétszakítottsága 
fokozatosan megszűnik. És mutatja 
azt az elkötelezettséget, amit az 
Európai Unió és Magyarország 
mutat az iránt, hogy Románia minél 
hamarabb az Európai Unió tagja 
legyen. 
 
 

Európa egy nehéz évszázad után újra magára talál, és a tízes 
bővítéssel mindez nem ér véget, a történelmi lépés folytatódik 
tovább. És közös érdek, hogy a bővítés folytatódjon. 
 

 
 
Tisztelt Miniszterelnök Úr! Hölgyeim és Uraim! 
 
Úgy gondolom, hogy szép példa a történelmi megbékélésre, 
ahogyan ma magyarok és románok együtt élnek. Több fájó pont 
van a történelmeinkben, de mi ketten Miniszterelnök úrral a 
francia- német példát tekintettük, és ez a példa az, ami vezeti 
gondolkodásunkat és politikánkat is 
A múltra nézve látható 
jelei vannak a meg-
békélésnek, és Miniszter-
elnök úrral elhatároztuk 
azt, hogy mi előre 
tekintünk elsősorban. Így 
került sor arra, hogy a 
román kormány eldön-
tötte az autópálya 
építésnek ezt a vonalát, 
mely átmegy Erdélyen. 
Közös fejlesztéseken 
gondolkodunk. 
Magyarország elkötele-
zetten támogatta Románia 
NATO tagságát, és 
támogatjuk, sőt ennél 
több, segítjük Románia 
Európai Uniós tagságát is. 
A határon túl élő 
magyarság kérdését is ez 
a politika oldja meg. 
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 Jacques Barrot – EU biztos 
 
 

 
Tisztelt Miniszterelnök Urak! 
Kedves Kollégám  
és Barátom Balázs Péter!  
Hölgyeim és Uraim!  
Kedves Barátaim! 
 
Először is szeretném 
megköszönni Önöknek, hogy 
meghívtak erre az ünnepségre, 
amely tele van tanulságokkal és 
szimbólumokkal, jelképekkel.. 
 

Volt idő, amikor a határ akadály volt, elválasztott, most pedig 
összeköt, összekapcsol. 
Ugyanakkor szeretnék Önöknek Miniszterelnök urak köszönetet 
mondani a megbékélésért, és a két ország közötti együttműködés 
eme kiváló példájáért. 
 

 
 
Végezetül pedig Önök előtt, a két ország miniszterelnöke 
jelenlétében, e két csodálatos ország miniszterelnöke 
jelenlétében hadd vállaljak kötelezettséget arra, hogy az egész 
Európa közvéleményét és politikáját mozgósítani fogjuk ennek a 
megbékélési, újraegyesítési politikának az érdekében. 
Természetesen fokozott figyelemmel fogjuk kísérni Románia 
csatlakozását az Európai Unióhoz, hiszen Európa újraegyesítése 
elképzelhetetlen Románia részvétele nélkül. Mi kollégáimmal 
fokozott figyelmet fogunk szentelni ennek a folyamatnak. 
 
 

 
 
Hatalmas öröm számunkra látni ezeket a bíztató perspektívákat, 
amelyek a fiatalság és a jövő fiatalsága előtt állnak. Örömben, 
boldogságban, jólétben:  

Éljen Magyarország! Éljen Románia! Éljen Európa!

Adrian Nastase - miniszterelnök 
 
Miniszterelnök Úr! 
Biztos Urak!  
Tisztelt Markó Béla Úr! 
Polgármester Asszony!  
Polgármester Úr! 
Uraim és Hölgyeim! 
Egy évvel ezelőtt Medgyessy Péter 
miniszterelnök úrral felavattuk a válaji 
határátkelőt. Ez egy bölcs döntés volt 
és a barátság egyik üzenete.  
 
Ma egy újabb határátkelő megnyitása előtt állunk. Ez egy 
másfajta esemény. Ez az első határátkelőhely, amelyik az európai 
integráció logikájára épül már. 
 
Ennek a határátkelőnek az üzenete már nem az, hogy elválaszt valami 
bennünket, hanem az, hogy Európán belül valami összeköt bennünket. 
E térség lakói közül kevesen tudták elképzelni és elhinni, hogy meg 
tudjuk építeni azt az utat, amelyik elvezet ide a határátkelőhöz. Együtt 
bebizonyítottuk újból, hogy amint meg van a politikai akarat, a 
technikai nehézségeket le tudjuk győzni. 
Van még nagyon sok tennivaló is. De ez az átkelő már az 
összeköttetést és a kommunikációt biztosítja népeink között, amivel 
kapcsolatban már sok ilyen kommunikációs eszközt kell 
megteremtenünk. 
Azért jöttem ma ide, hogy elmondjam Önöknek, hogy a magyar –
román együttműködés, a magyarok és románok közötti 
együttműködés számunkra fontos. 
Voltak természetesen problémák, de a századok során a szomszédok 
között nagyon sok nézeteltérés volt. 
Biztos vagyok benne, hogy Magyarország vagy Románia kapcsolatai 
Ausztráliával vagy Új-Zélanddal kiválóak voltak és sohasem voltak 
problémák.  
A mi bölcsességünk viszont abban kell álljon, hogy a jövőbe nézünk, 
hogy megteremtsük a népeink közötti összekötő kapcsokat, 
amelyekkel a jövőbe tekinthetünk. Alapvető változtatással és politikai 
hozzáállással sikerült változtatni a politikai sztereotípiákon, hogy meg 
tudjuk keresni azokat a célokat, amelyek összekötnek bennünket. 
Itt például a határ térségben segítsük az itt élő közösségeket, a határ 
két oldalán, a megyékben élő lakosságot. Haladjuk meg azokat a 
bürokratikus vonásokat, amelyek sokáig jellemezték működésünket. 
Segítsük az üzletembereket abban, hogy a határ egyik, vagy másik 
oldaláról eljussanak a szomszédaikhoz. 
De még egyszer alá szeretném húzni a politikai megközelítés 
fontosságát, a kormányaink közötti párbeszéd, a dialógus fontosságát. 
Megköszönném Medgyessy Péter miniszterelnök úrnak és 
kormányának azt a segítséget és támogatást, amelyet NATO
tagságunk eléréséhez nyújtottak, és amelyeket az európai integrációs 
tárgyalásokban nyújtanak számunkra. Nagyon sok konkrét dolog van, 
amit együtt tehetünk meg. Elkötelezetteknek kell lennünk abban az 
irányban, és abban a meggyőződésben kell tevékenykednünk, hogy ez 
a jó irány. Mindannyian járuljunk hozzá azzal a kevéssel, amivel 
tudunk ahhoz, hogy a népeink közötti kapcsolatok minél jobbak 
legyenek, a viszony minél jobb legyen. Örülök annak, hogy Jacques 
Barrot és Balázs Péter Európai Unió biztos urak is jelen vannak itt, 
mivel azokon a megbeszéléseken túlmenően, amelyeket Bukarestben 
és Brüsszelben folytatunk a csatlakozási tárgyalások kapcsán. Ezen 
túlmenően, ennek a határátkelőnek a megnyitása az Ő jelenlétükben 
bizonyára egy élő példa arra, hogy milyen irányba akarunk a jövőben 
menni. 
Befejezésül szeretném mindenkinek megköszönni azt a munkát, 
amivel hozzájárultak a határátkelőhely megnyitásához. 
Különösképpen azoknak a kollégáknak, akiknek nagyon gyorsan
kellett akcióba lépniük azért, hogy ma itt lehessünk, és megnyithassuk 
ezt az átkelőt. Köszönöm szépen a helyi közigazgatásban 
dolgozóknak is, akik ezt a tervet különösképpen támogatták. 
Meggyőződésem, hogy ez egy olyan projekt, amelyik a jövőben is 
meg fogja mutatni az irányt, amelyik irányba tovább akarunk együtt 
menni és további közös lépéseket akarunk tenni. 

Köszönöm a figyelmüket!
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Prof. Dr. Balázs Péter EU biztos 
 
Tisztelt Miniszterelnök Urak! 
 
Kedves Kollegám 
és Barátom Jacques Barrot! 
Tisztelt Markó Béla  
Elnök Úr! 
 
Mint az Európai Bizottság első 
magyar tagjának, felemelő érzés 
számomra, hogy itt állhatok az 
unió új külső határának egy 
újonnan megnyíló határátkelő-
helyén. Mostanában gyakran 
kérdezik Brüsszelben, hogy 
milyenek is ezek a határok, az 
Európai Unió új keleti határa? 

 
Mi, akik közelebbről ismerjük, el szoktuk magyarázni, hogy 
ezek történelmi, politikai okokból nagyon érzékeny határok, 
fizikai valóságukban pedig nagyon nehezen ellenőrizhető 
határok.  
És hozzátesszük, hogy ma még elég ritkák a határátkelőhelyek. 
 

 
 
Jacques Barrot barátommal mi a kohéziós politikával 
foglalkozunk Brüsszelben. Az a dolgunk, hogy az Unióban 
segítsük a lemaradókat, erősítsük az összetartást a régiók között. 
Ez a munka sokkal több, mint pénzek osztogatása. Az 
összetartozás a mi célunk, és ennek az összetartozásnak az Unió 
külső határai mentén is érvényesülnie kell. 
 
 

 
 

Szívből kívánom, hogy ez az átjárás Létavértes és Székelyhíd 
között járuljon hozzá az összetartozás érzéséhez, és vezessen 
el minél előbb Románia Európai Uniós tagságához.  
Ennél többet nem kívánhatok a két szomszédos nemzetnek.  

Kiss Tiborné polgármester 
 
 
Tisztelt Miniszterelnök Urak!  
Biztos Urak!  
Elnök Úr!  
Polgármester Úr!  
Tisztelt Hölgyeim, Uraim!  
 
Engedjék meg, hogy nagyon nagy 
tisztelettel és szeretettel köszöntsem 
Létavértes városa nevében dr. 
Medgyessy Péter és dr. Adrian 
Nastase miniszterelnök urakat, 
Jacques Barrot és Balázs Péter 
Európai Unió-s biztos urakat, s 
minden jelenlévő vendégünket! 
 

És egyúttal engedjék meg, hogy köszönetet mondjak 
miniszterelnök úréknak mind magyar, mind román oldalon azért, 
hogy ebben az ünnepélyes pillanatban itt állhatunk, és megnyílhat 
a határátkelő Létavértes és Székelyhíd között! 
 
Történelmi pillanat ez a térségben élők számára, hiszen 1991-es az 
első iktatott ügyirat, mely a határnyitást kezdeményezi. S 
történelmi pillanat, mivel a trianoni döntés egy pezsgő, egészséges 
gazdasági – társadalmi életet vágott ketté azzal, hogy átszelte ezt 
az utat itt, a határ metszéspontján. Ezt az utat, melyet hadiútnak és 
sóútnak ismernek mind a két oldalon, s ezt az utat, mely két nagy 
várost, Kolozsvárt és Debrecent köt össze. A múltban itt pezsgő 
élet folyt. Jobban kötődtek az emberek Székelyhídhoz, Váradhoz, 
Kolozsvárhoz itt magyar oldalon, mint Debrecenhez. Székelyhíd 
volt a járási székhely, és a másik két városba vásárokra jártak az 
emberek. Hosszú volna elsorolni, hogy ’91 óta milyen lépések 
történtek a határ megnyitása ügyében, ezért engedjék meg, hogy 
csak néhány fontos momentumot említsek. 
 
1991-ben megépült egy 5 km-es útszakasz az Antall-kormány 
finanszírozásában, de további érdemleges intézkedés 1999-ig nem 
történt. 1999-ben pedig Székelyhíd- Diószeg- Álmosd és 
Létavértes közösen állapodtak meg közös határ megnyitásában. 
Ez több éves vitát eredményezett, a négy település nem tudott 
megállapodni hol is legyen a metszéspont. 2000-ben a határátkelő 
egy kapuja és egy útszakasz megépült az Orbán-kormány 
finanszírozásában, ám érdemleges egyeztetés csak 2002. 
november 6-án indult. S ennek eredményeként 2002. 
decemberében már megszületett a magyar kormányhatározat, s 
2003. áprilisában a román kormányhatározat, mely már a H-28 -as 
metszéspontot, ezt a jelenlegit meghatározta. 
 
A válaji határnyitásnál pedig miniszterelnök úrék megállapodtak, 
hogy megnyílik a létavértesi - székelyhídi átkelő. Ennek 
következményeként épülhetett meg idén a második kapu, és épült 
ki ez a jelenlegi infrastruktúra. 
 

 
 
Engedjék meg, hogy megköszönjem mindazoknak, akik magyar 
és román oldalon a kormányközi és a helyi szintű egyeztető 
tárgyalásokban, mind a kezdetekben, mind a közelmúltban részt 
vettek!  
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Elsősorban mindkét miniszterelnök úrnak köszönöm, s köszönöm 
a kormányok mellett dolgozó valamennyi személynek! 
 
Engedjék meg azért néhány nevet hadd említsek: a román oldalon 
Markó Béla elnök urat, akinek szintén köszönetet mondok. 
Köszönöm Vasile Chokan tábornok úrnak, aki szintén szívén 
viselte a sorsunkat. Köszönöm magyar oldalon dr. Lampert 
Mónika belügyminiszter asszonynak, dr. Nagy Sándor és dr. 
Veres János államtitkár uraknak, Csontos János képviselő úrnak, 
Kreszta Traján úrnak a Magyarországi Románok Országos 
Önkormányzata elnökének, dr. Juhászné Lévai Katalinnak, a 
megyei közgyűlés elnökének, s mindazon képviselő uraknak, akik 
korábban, vagy az utóbbi időszakban dolgoztak a határ 
megnyitásáért! 
 

 
 
Engedjék meg, hogy megköszönjem a kivitelezési munkában 
résztvevők munkáját a Vám- és Pénzügyőrségnek, a 
Határőrségnek, az Állami Közútkezelőknek, Rendőrségnek, 
vállalkozóknak, magyar oldalon a TITÁSZ Rt-nek, mindkét 
oldalon a helyi lakosoknak, így polgárőröknek, tűzoltóknak, 
GAMESZ és önkormányzat dolgozóinak, és mindenkinek, aki 
segítette az ő munkájukat! 
 

 
Történelmi ez a pillanat, mivel egymásra találnak magyar és 
román emberek. Minket román barátainkhoz köt majd ez a határ, 
őket pedig – román barátainkat- egyenesen az Európai Unióhoz. 
Mivel minden ilyen határ gazdasági fellendülést hoz, én azt 
kívánom, hozzon ilyen fellendülést ebben a térségben is mindkét 
oldalon élő emberek számára. 
 
És engedjék meg, hogy ismételten megköszönjem dr. Adrian 
Nastase és dr. Medgyessy Péter miniszterelnök uraknak a 
segítséget, kívánjak munkájukhoz további sok sikert, jó erőt, 
egészséget, és nagyon-nagyon szép eredményeket!  
S azt kívánom, hogy ez a jó kapcsolat, jó barátság, amiben a két 
nép, a magyar és a román nép él, ez bővüljön ki az Unió 
valamennyi tagállama felé! 

Köszönöm ismételten, s köszönöm a figyelmet! 

 

Gyurcsik Zoltán polgármester 
 
 
Tisztelt  
magyar Miniszterelnök Úr! 
Tisztelt Miniszterelnök Úr  
Romániából! 
Tisztelt Hallgatóság! 
 
2004. július 5-e különös 
jelentőséggel bír majd Székelyhíd 
lakossága, mind a két ország 
lakossága, népei szempontjából. 
1213 és 1217 közötti időből 
származik Székelyhíd első 
történelmi említése, mint a 
székelyek hídja.  
 

A város alapító lakosai székelyek voltak, akik azokat az utakat 
vigyázták, amelyek itt a régióban és a mocsaras területeken 
kereskedelmi szempontból sokfelé ágazóan keresztülmentek.  
 
Kedvező földrajzi helyzete miatt városunk gyorsan központjává 
vált ennek a földrajzi és gazdasági térségnek. 
A két világháború közötti időszak, és az azt követő kommunista 
diktatúra időszaka nem kedvezett annak, hogy ezen a területen 
az összekötő kapcsok fennmaradjanak. 
 
Az 1989-es forradalom után országaink demokratikus vezetői, 
politikai hatalmai, illetve az európai integrációs célkitűzés abba 
az irányba hatott, hogy ezeket a mikro-szintű kapcsolatokat 
újrateremtsük.  
Ezen az alapon tartottuk tiszteletben saját és közös 
célkitűzéseinket. Ugyanazokkal a problémákkal nézünk szembe 
manapság a határ egyik vagy másik oldalán is, függetlenül attól, 
hogy az a termés, amit kenyérnek vagy „pin”-nek nevezünk. 
 
Ma, amikor felavatjuk ezt a határátkelőhelyet Székelyhíd és 
Létavértes között, ez egy ünnepi pillanat, egy ünnepi nap, mivel 
új perspektívákat nyit ennek a mikrorégiónak, az itt élőknek. 
Számunkra megnyílik egy közvetlen híd a felé az ország felé, 
amelyik már az Európai Unió tagja. Önöknek pedig kedves 
magyarországiak egy olyan hidat nyit meg, egy olyan ország 
felé, amelyik rendkívül vendégszerető. Ez Románia. 
 
Szeretnék köszönetet mondani elsősorban Adrian Nastase és 
Medgyessy Péter miniszterelnök uraknak, a két ország 
kormányainak, és mindazoknak, akik hozzájárultak ehhez az 
eredményhez, hogy a mai naptól kezdve Székelyhíd újból egy 
hidat jelenthet nyugat felé. 
 

 
 
Székelyhíd választott polgármestereként és lakosaként is ígérem 
Önöknek, hogy vigyázni fogunk erre a hídra, hogy összekössön 
bennünket, és senki se tehesse ezt tönkre, semmilyen 
körülmények között, hogy szolgálja országaink jövőjét, akár a 
határtól keletre, akár nyugatra élnek.  

Így segélyen bennünket az Úristen!
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Zárszó 
 
Felkérem dr. Medgyessy Péter és Adrian Nastase miniszterelnök 
urakat a két országot összekötő határátkelőhely megnyitására. 
 

 
 
Tekintettel arra, hogy a szalag átvágása a határ metszéspontjában 
történik, ezért megköszönöm Adrian Nastase miniszterelnök 
úrnak, Romániai miniszterelnökének, és Medgyessy Péter 
Magyarország miniszterelnökének a határ megnyitását!  
Egyben tisztelettel megköszönöm meghívott vendégeinknek, 
hogy meghívásunkat elfogadták, és az avatóünnepségen 
megjelentek!  
Köszönöm szépen! 
 

 
 
A két miniszterelnök az avatás alkalmából emlékfát ültetett  
 

 
 

A szalag ünnepélyes átvágása utáni pillanatok 
 

Fotók: Fekete Miklós, Nyíri Arnold, VPOP archívum
Szöveg rögzítése: Turóczi Barnabás

„Kitörölhetetlen emlék marad…” 
 
 

1994-től az Országgyűlésben 
többször bizonyítottam, hogy 
miért indokolt a székelyhídi 
határátkelő létrehozása. A 
kormány érveimmel egyetértett, 
és a román kormánnyal 
folytatott tárgyalások során 
felvetette a határátkelő 
szükségességét. 
Az 1994-1998-as kormányzati 
ciklusban több ízben tárgyaltam 
Kovács László külügyminiszter 
úrral, és írásban is kértem, hogy 
a határátkelő megvalósuljon.  

Ennek alapján külügyminiszter úr ismét tárgyalt a román féllel, 
és válaszában bíztató gondolatokat közölt. 
 
Szatmári Sándor polgármester úrnak elévülhetetlen érdemei 
vannak a határátkelő valóra váltásában. Polgármester úr ugyanis 
számtalan alkalommal sürgetett és érdeklődött az átkelő 
megvalósítása ügyében. 
 

 
Ideiglenes határnyitás 2000-ben a Millenniumi Városnap 
alkalmából. Szatmári Sándor és Holczmann Barna 
polgármesterek.   Fotó: Magánarchívum 
 
 
Jómagam több ízben –egy alkalommal polgármester úrral-
kerestem fel Szúnyogh Károly urat, akinek -Göncz Árpád elnök 
úr államtitkáraként- közbenjárásával óriási érdemei vannak a 
határátkelőhely ügyének sikerében. 
Köszönet illeti mindazokat, akik hozzájárultak az objektum 
létrejöttéhez. 
 
Kétségtelen, hogy ez az új „híd” egyértelműen segíti a két ország 
állampolgárainak kapcsolatépítését, hozzájárul Létavértes 
idegenforgalmának, kereskedelmének és vendéglátásának 
fejlődéséhez, kedvező hatással lesz a város gazdálkodásáras is. 
 
A két város vezetőinek hosszú távra ki kell dolgozni egy 
megalapozott együttműködési, fejlesztési stratégiát, amely fejlett 
integrációt alakít ki a települések között. Az ilyen kapcsolatokat 
az Európai Unió is támogatja. Ennek hatására jobban élhetnek és 
gyarapodhatnak a létavértesi emberek, akik szorgalmukkal, 
tehetségükkel eddig is sokat tettek a szép és tiszta város 
fejlődéséért. 
 
Életutamon kitörölhetetlen emlék marad a városavató ünnepség, 
a határátkelő megnyitása és a létavértesi emberek kedvessége, 
szeretete. 

Dr. Takács Imre
az Országgyűlés MSZP frakciójának tanácsadója
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HATÁRŐRSÉG 
TÁJÉJKOZTATÓJA 
 

2004. július 01-től a Határőrség újabb 
szervezeti átalakuláson ment keresztül, 
mely még jobban elősegíti az 
Amszterdami Szerződésben, a Schengeni 
Egyezményben rögzített feladatok 
maradéktalan és sikeres végrehajtását. 

A magyar határőrség így szervezetével, határellenőrzési 
technológiájával elérte az Uniós „szabványokat”, igazodott az 
igényekhez, az ország biztonságához kötődő társadalmi 
elvárásokhoz. 
 

Határrendészeti kirendeltséggé alakult 
2004. július 01-től A Létavértes Határőrizeti Kirendeltség, mint 
szervezeti egység megszűnt és helyette Létavértes Határrendészeti 
Kirendeltség került létrehozásra. Az új szervezeti egység 
illetékességi területe – a Bagaméri Határőrizeti Kirendeltség 
megszűntével – nem csak Kismarja, hanem Álmosd határszakasza 
közigazgatási területével is kiegészült. Ennek megfelelően 
kirendeltségünk Álmosd, Kokad, Létavértes, Cserekert, Pocsaj, 
Kismarja, és mélységben Újléta, Monostorpályi, Hosszúpályi, 
Esztár, Hencida települések közigazgatási területén látja el a 
feladatait. Az átalakulás nem csak a szervezetet, hanem a 
személyügyi kérdéseket is érintette. A Határőrizeti Kirendeltség 
eddigi vezetője Soha Ferenc határőr alezredes, aki 1994-től 
vezette kiemelkedő szinten a kirendeltséget nyugdíjba vonult.  
 

Új parancsnok, agilis gárda 
A frissen alakult Határrendészeti Kirendeltség élére Szepesi István 
határőr dandártábornok Gerák János határőr alezredest nevezte 
ki. A vezető 22 évvel, ezelőtt végezte el a főiskolát és avatták fel 
tisztnek. A végrehajtásban eltöltött hat év után elvégezte a Zrínyi 
Miklós katonai akadémiát. Ezt követően a Körmendi 
Határrendészeti Szakközépiskola oktatója lett. 1993-tól a 
Nyírbátori Határőr Igazgatóságon teljesített szolgálatot.   
Az új vezető, fiatal agilis gárdát hozott össze, mely az eredményes 
együttműködés kulcsa a lakosság és együttműködőink között. 
A szakmai feladatok irányításával Gazsi Sándor határőr 
főhadnagy lett megbízva. Hatósági tevékenység felügyeletét 
Czentye János határőr őrnagy végzi, a logisztikai szakterületet 
Fényi Imre határőr főhadnagy vezeti. 
 
 

A határátkelőhely működtetéséről 
 
Hosszú idő óta 
fennálló történelmi 
megosztottság szűnt 
meg 2004. július 5-én, 
amikor megnyílt a 
sokat várt közúti 
átkelőhely Létavértes –
Székelyhíd települések 
között. Reméljük, 
hogy a határátlépés 
során munkánkkal 
meg tudunk felelni az 
Önök elvárásainak. 
A Határőrség – a 
számára jogszabályok-
ban előírtak végrehaj-
tása során – kiemelt 
figyelmet fordít arra, 
hogy Önöket gyorsan 
és kultúráltan 
ellenőrizze. 

Az indokolatlan várakozások elkerülésére tett intézkedéseink 
ellenére sajnos előfordul, hogy a határátlépés során 
megvárakoztatjuk Önöket. Ennek oka általában az, hogy egy 
időben nagy létszámú utas jelentkezik átlépésre, azonban az 
átkelőhelyek áteresztő képessége véges. Ezért elnézést és 
megértésüket kérjük. 
 
Amennyiben hosszabb utat terveznek, és a kialakuló 
forgalomtorlódást el akarják kerülni, akkor indulás előtt kérjük 
hívja fel a HŐRINFO telefonszámát Magyarországról: 06-1-
456-71-01, külföldről: 36-1456-71-01, ahol tájékoztatást 
kaphatnak a várakozásokról, a lehetséges elkerülő útvonalakról, 
ideiglenesen nyitva tartó határátkelőhelyekről. A várakozásról és 
annak okáról munkatársaink a helyszínen is kötelesek Önöket 
tájékoztatni. 
 
A Határőrség az úti okmányok, járművek, szállítmányok 
ellenőrzését díjmentesen hajtja végre. A szolgálatot ellátó 
személyek munkájukért semmilyen jutalmazást nem 
kérhetnek és nem is fogadhatnak el. Kérjük, ha ilyet tapasztal, 
azt jelezze a szolgálatot teljesítő vezetőnek. 

Amennyiben Önök az átkelőhely rendjét megsértik, vagy a közúti 
közlekedés szabályait megszegik, az intézkedő határőr Önöket 
megbírságolhatja. A bírságolás összegéről minden esetben nyugtát 
köteles adni Önnek. Kérjük, ezekre minden esetben figyeljen oda. 
 
 

További fontos információk 
 
Tájékoztatjuk továbbá, hogy a határátkelőhelyeken, útlevél-
ellenőrzést végrehajtó kollégáink kék színű egyenruhában, vagy 
fehér ingben teljesítenek szolgálatot. A szolgálat-ellátás során a 
bal zsebükön szolgálati jelvényt kötelesek viselni, melyen 
négyjegyű szám van, amely lehetővé teszi az Ön útlevelét 
ellenőrző szolgálati személy azonosítását. 
 

 
 
Amennyiben határátlépés során Önt bármilyen sérelem éri, joga 
van panaszt tenni az Önnel intézkedő szolgálati személy ellen. 
 
Panaszát bejelentheti az útlevélkezelőnél, az átkelőhely 
ügyeletesnél, a kirendeltség vezetőnél, illetve telefonon a Határőr 
Igazgatóság főügyeletes tisztjénél. (Telefon: 06 42 281-346) 
Panaszának felvételét senki sem tagadhatja meg, ezt a helyszínen 
írásban kötelesek rögzíteni és Önnek is alá kell írnia. 
 
A Magyar Határőrség mindent elkövet annak érdekében, hogy Ön 
gyorsan, kultúráltan léphesse át a Magyar Köztársaság 
államhatárát, és szívesen jöjjön a Magyar Köztársaságba. 
 
Ennek következtében, valamint az elmúlt időszak eseményei miatt 
fontos feladat a lakosság tájékoztatása a vámszabályokról. 
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 VÁMSZABÁLYOK 
a magyar – román viszonylatban 
 
Nem EU tagországokból belépő 
utasok személyi poggyászában 
lévő áruk nem kereskedelmi 
céllal az alábbi feltételekkel 
hozhatók be vámmentesen: 
 
 

A nem kereskedelmi jellegű árubehozatal  
olyan importot jelent, amely: 

 
legfeljebb 175 euró értékű, alkalmi jellegű / nem rendszeresen 
ismétlődő / és kizárólag az utas vagy családtagjai személyes 
használatára vagy ajándék céljára szánt árucikkekből áll. Ezek 
jellege és mennyisége tehát nem lehet olyan, ami kereskedelmi 
célú behozatalra utal. 
A három feltétel egyidejű érvényesülése azt jelenti, hogy az 
értékhatár csak felső korlátot jelent, amelyen belül a többi feltétel 
figyelembevételével került meghatározásra a vámmentesen 
behozható mennyiség. 
 

 
 
Cukorból személyenként évente összesen a hazai 
átlagfogyasztásnak megfelelő 20 kg hozható be vámmentesen. A 
közös háztartásban lakók az utas nyilatkozata alapján a 
vámmentesen behozható mennyiség tekintetében figyelembe 
vehetők. 
 
A fenti feltételek mellett a 17. életévüket betöltött személyek 
vámmentesen hozhatják be az alábbi dohány- és 
alkoholtermékeket a következő mennyiségben: 
dohánytermékekből: 200 darab cigarettát, vagy 100 darab 
szivarkát / egyenként legfeljebb három gramm súlyú szivar /,  
vagy 50 darab szivart,  vagy 250 gramm cigaretta- vagy 
pipadohányt , vagy a fenti termékekből vegyesen összeállított 
arányos mennyiségeket. 
alkohol és alkoholtartalmú italokból: a 22 százalékot 
meghaladó erősségű alkoholtartamú égetett italok és párlatok; 
80százalékos vagy azt meghaladó alkoholtartamú denaturálatlan 
etilalkohol 1 litert,  
párlatok, szeszes italok, bor vagy egyéb alkohol alapú aperitifek, 
tafia, szaké, vagy ezekhez hasonló italok, amelyeknek 
alkoholtartalma nem haladja meg a 22 százalékot; pezsgőborok, 
likőrborok: 1 litert, vagy több tétel esetében részarányosan 
megfelelő mennyisében, és csendes borok: 2 liter 
 
Az említett értékhatáron belül mennyiségi korláthoz kötötten 
alkalmazható a vámmentesség az alábbi árucikkek esetében is: 
maximum 50 gramm parfüm, és 0,25 liter kölnivíz és az utas 
személyes szükségletének kielégítéséhez szükséges mennyiségű 
gyógyszer. 

Határ menti területen lakókra és ingázókra 
vonatkozó rendelkezések: 
 
A fentiektől eltérően a vámhatár menti területen lakók / 
vámhatártól légvonalban 15 km-en belül vagy olyan településen 
lakók, amelynek egy része ezen területre esik /, vámmentesen az 
alábbi árucikkeket hozhatják be: 
személyes vagy családi használatra, illetve ajándéknak szánt 
árukat 20 euró értékhatárig; 
az értékhatáron belül parfümből maximum 50 gramm és 
kölnivízből maximum 0,25 liter; 
 
az értékhatáron felül a 18. életévüket betöltött személyek dohány-
és alkoholtermékeket az alábbi mennyiségi korlátozás mellett: 
22 százalékot meghaladó alkoholtartalmú égetett italok és 
párlatok: összesen 0,5 liter; 
22 százalékot nem meghaladó alkoholtartalmú égetett italok és 
párlatok, bor, habzóborok, likőrborok, nem habzó borok, pezsgő: 
összesen 1 liter, 25 darab cigaretta vagy 10 darab szivarka vagy 25 
gramm dohány. 
 

 

Közös szabályok: 
 
A személyi poggyászban vámmentesen behozható termékek 
után nem kell általános forgalmi adót fizetni az alábbi 
termékek kivételével: 
aranytermékek, 500 gramm kávét vagy 200 gramm 
kávékivonatot és eszenciát, illetve 100 gramm teát vagy 40 
gramm teakivonatot és eszenciát meghaladó mennyiségű áruk. 
 
Vámmentesség feltételeinek ellenőrzése: 
A fentiek szerinti vámmentésségi jogszerű alkalmazását a vám- és 
pénzügyőrség 2004. augusztus 1-jétől fokozottan ellenőrzi. Ennek 
keretében a vámhivatalok vizsgálják a vámmentes behozatal 
alkalmi jellegét, valamint a személyes vagy családi szükséglet 
megalapozottságát. Amennyiben az árubehozatal során a 
vámmentesség jogszerű igénybevételével kapcsolatosan kétség 
merül fel, a vámhivatal írásbeli nyilatkozat / Egységes Vámáru –
nyilatkozat / megtételét követelheti meg. 
 

Határrend 
 
A jó és gyümölcsöző kapcsolat fenntartása érdekében ezúton kérjük 
a határterületi lakosságot, hogy az államhatár mellett fekvő 
mezőgazdasági megművelés alatt álló területeken fokozott 
figyelmet fordítsanak a határrend (pl: tűzátterjedés, átszántás, 
átfordulás, államhatár vonalát jelző határkövek megrongálása )
betartására. 
 
Továbbra is szeretnénk erősíteni az együttműködésünket az 
önkormányzatokkal, a polgárőrség helyi szervezeteivel és 
számítunk a lakosság széles köreinek támogatására, jogkövetésére. 
 
Havonta szeretnénk tájékoztatni a lakosságot a határterületen 
történt eseményekről, és az állampolgárokat érintő aktuális 
változásokról. 
 
A változásokkal kapcsolatos bővebb felvilágosítást akár telefonon, 
vagy személyesen minden érdeklődő részére megadjuk. 
 
Kirendeltség telefonszáma 06 – 52 – 585 – 052 
Nyírbátori HŐR Igazg. telefonszám:  06 – 80 – 203 – 873 
Határőrségi zöld szám 06 – 80 – 21 – 2223 
HŐR info 06 – 1 – 456 – 7101 
 

Gazsi Sándor Határőr főhadnagy
Határrendészeti osztályvezető
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